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În cadrul primei ediţii a Festivalu lui Comed iei Româneşti, sâmbătă, 24 mai, a avut loc 
dezbaterea cu tema "Comedia românească în impas?!".  Colocviu l  a fost moderat de criticul 
de teatru Florica lchim, iar la d iscuţie a u  participat selecţionerii Festivalului ,  critici de teatru, 
regizori şi d ramaturgi. 

• 

Florica lchim: Am asisitat la un Festival de Comedie. Incep prin a o provoca pe 
Alice Georgescu, membră a echipei de selecţioneri ,  să ne spună dacă au avut de 
unde alege şi care a fosţ n ivelu l  general al montări lor. 

Alice Georgescu : I n  astfel de situaţii există o parte p lăcută şi una mai puţin 
plăcută. P lăcut este că ai ocazia să vezi un spectacol şi că, invitându- 1 ,  îi vei face şi pe 
alţii să se bucure de el. E şi dific i l ,  pentru că, dincolo de discuţii le care se nasc şi de 
reproşurile care ţi se adresează, făţiş sau pe căi ocolite, mai este şi sentimentul neplăcut 
de a vedea într-un festival, scurt ca durată, un număr incredibil de mare de spectacole 
proaste. Fiind de meserie cronicar, sunt invitat de diverse teatre din ţară şi constat că 
aceea ce arată ele criticilor diferă foarte mult de producţia lor curentă. Suntem chemaţi 
să vedem spectacole "răsărite" , acelea care poartă semnătura unor regizori interesanţi 
sau care cel puţin au cerut foarte mulţi bani, semnătura unui dramaturg care este un 
nume sau care se agită foarte 1]1Uit să şi-1 creeze. Ce se întâmplă în afara acestor vizite 
ale criticilor nu e un lucru vesel. In asemenea ocazii festivaliere, teatrele "scot din sertare" 
nu numai acele spectacole la care i-au invitat pe cronicari, ci şi ceea ce, socotesc ei, "va 
merge". Astfel ,  se înscriu spectacole de la teatre de care, altminteri ,  cu greu îţi mai 
aminteşti că există. Faptul că 2002 a fost Anu l  G_aragiale a făcut ca majoritatea 
spectacolelor propuse să fie din dramaturgia acestuia. In rest, se mai strecura o comedie 
interbelică şi foarte rar câte una contemporană. Am dorit să facem loc acestora, pentru 
că montările din Caragiale tindeau să copleşească programul.  Necazul a constat în 
cal itatea lor chiar şi atunci când exista un text interesant ca premisă. Pentru că selecţia 
a fost făcută prin vizionarea de casete, le-aş adresa regizorilor un îndemn: să 
înregistreze o repetiţie generală şi să o urmărească cu atenţie. Cronometru! redă nemilos 
trecerea secundelor, iar spectacolul se tot pregăteşte să înceapă. 

George Mihăiţă: aş dori ca anul vi itor să existe reg izori importanţi care să 
monteze piese româneşti, pentru că eu sunt în jur iu l  concursulu i  de dramaturg ie de 
la "Theatrum M undi" şi am citit zeci de piese. Am găsit deja câteva ce pot fi de mare 
succes. D ramaturgia autohtonă trebuie sprij in ită, trebuie pusă în pagină, trebu ie 
valorificată, ajutată de reg izori , scenografi şi actori foarte buni .  Pentru mine,  ca 
di rector, atâta t imp cât există bani de la P rimărie, este o obl igaţie să montez o piesă 
românească, dar şi o bucurie. Stau dovadă Eseu . . . , Ţara lui Abuliu şi vor urma şi 
altele. Ion Cocora a propus, dacă va fi şi Alexandru Darie de acord , ca textul care va 
câştiga concursu l  să fie montat la Teatrul de Comedie. 

Doina Papp: Poate ar fi interesant să ne spuneţi dacă aţi obţinut ş i  beneficii 
f inanciare în acest Festival ş i  dacă s-a înregistrat o afluenţă de publ ic? 

G.M.: Nu am urmărit asta. Scopul festiva lu lu i  nostru a fost tocmai de a pune în 
pagină comedia românească. Bani i necesari ,  cei un mi l iard şi jumătate, au fost 
obţinuţi în cea mai mare parte de la Min isterul Culturi i  şi Cu ltelor. 

Nicolae Mandea: Dumneavoastră vorbiţi de un mi l iard şi jumătate pentru acest 
festival .  Studioul Casandra a funcţionat cu un mi l iard timp de un an . Cu cincisprezece 
premiere. S-a acordat un mi l iard şi jumătate pentru un festival care este o acţiune 
cu ltu rală. Cât înseamnă creaţie d in acest mi l iard şi jumătate? Problema este că se 
finanţează acţiun i ,  concu rsuri etc. şi nu se finanţează creaţia. Deci e un sistem care 
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nu finantează creatia ci institutia care are în anexe n iste creatori ce trebuie să-si 
justifice,

· 
la rândul 

·
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'
r, funcţionarea. E ca o piramidă

' 
cu vârful în jos. Continuu 

comparaţia cu Casandra .  Anul acesta au rămas douăzeci şi unu de angajaţi . Dar au 
lucrat ca personal creator - actor i ,  scenografi (studenţi şi profesorii lor) - peste 60. 
Soluţia ar fi , aşadar, inventarea unu i  sistem de finanţare care să susţină colective de 
creaţie, iar aceştia să angajeze personalul auxi l iar necesar, doar în măsura în care 
au nevoie pentru final izarea proiecte lor lor, şi nu invers. 

F. l. :  Revenind la creator. Cam în toate teatrele, în momentul acesta, repertor iu l  
este propus de regizor. Deci regizori i sunt cei care trebuie cuceriţi de texte. Vin autori i 
către voi ,  Alexandru Dabija? Ai propus un text vreunui teatru? 

A.D. :  Nu,  eu nu propun texte teatrelor. Sunt încă o doamnă care stă pe trotuar. 
Nu bate la uşă. Regizorul român este într-o poziţie destul de difici lă ,  pentru că eşti 
pus să alegi, să refuzi ,  să accepţi ,  eşti supus presiun i lor sau gustu ri lor. Iar reacţia faţă 
de dramaturgia românească nu este una de respingere, ci mai degrabă de mare 
precauţie. Poate în urma abuzuri lor repetate la care am fost supus în copi lăria mea 
regizorală. Dar trebuie ca toţii să încercăm să normal izăm re laţia. E un efort de 
du rată, ţine de individ. Aş vrea să dau un răspuns onest dramatu rgilor sau di rectori lor 
de teatre. Aştept capodopera. Aştept de la textu l  pe care-I c itesc revelaţia. Cred că 
exerciţiu l  sincerităţii este obligatori u .  Dinspre partea t ineri lor, el vine cu mai multă 
agresivitate, cum e şi f iresc, cu frondă şi lovitur i ;  dinspre partea noastră, cu cedări 
t imide, cu recunoaşteri mai mult sau mai puţin făţişe. Adevărul este că aşteptăm pe 
9ineva să ne scoată la lumină, când de fapt totul trebu ie făcut cu paşi mici ,  corecţ i .  
l nsă, fără un examen critic extrem de aplicat şi de serios, e greu să reuşeşti . Cred că 
plângerea asta continuă e corectă, dar pe de altă parte se l ucrează foarte mult text 
românesc. Dacă continuăm astfe l ,  vom spune că vrem să fie şi bun, vrem să fie şi 
valoroase spectacolele, vrem să fie frumoase actriţele ş .a .m.d.  Nu putem s-o ţ inem la 
nesfârşit cu "vrem". Din ce am văzut, se lucrează text românesc din greu. Şi aici ,  de 
faţă sunt autori de texte excelente. Se vor juca, e l impede. E adevărat că ar trebui mai 
mult radical ism. Cred în actul critic. Dar fără o legătură între dramaturg, regizor, actor, 
teatru şi critic i ,  vom rămâne cu toţii în stadiu l  aşteptări i capodoperei .  Suntem n işte 
oameni care ne întâlnim doar la festival u ri ,  când mie mi s-ar părea normal să ne 
vedem săptămânal .  Suntem prea legaţi de evenimente. 

Olga Delia Mateescu: Eu am observat că există nişte repere: Caragiale şi 
Shakespeare. Dacă nu e comedie, trebuie să fie Shakespeare, dacă e comedie, 
măcar să fie Caragiale. Atâta timp cât ne raportăm la ei, nu vom putea avea alte 
nume. Există o prejudecată la cei care citesc. Cred că lumea aşteaptă comedie 
bu rlescă, uşoară. E un gust bine hrănit de unele producţ i i  teatrale şi de televiziune. 
Se formează alte criteri i .  

N.M.:  Comedia a valorificat întotdeauna l imbaju l  v i u  şi necenzurat folosind 
adeseori ceea ce s-a numit " imaginea trupulu i  de jos". Nu putem păstra în ziua de azi 
n işte standarde ale pudorii care funcţionau înainte de '89. Limbaju l  s-a modificat 
foarte mult . Şi nu e vorba aici numai despre soluţi i regizorale care, oricum, de cele 
mai multe ori ,  sunt îmbătrânite. 

F.l . :  Venind în sprij inul t ineri lor, a existat ideea de a organiza un târg de 
dramaturgie. 

Vlad Masacci : Ideea nu e una originală. Am preluat-o de la Festivalu l  de la 
Berl in .  Acolo vin tineri dramaturgi şi îşi citesc piesele pentru di rectori de teatre, 
regizor i ,  actori ,  critic i .  Noi ne-am întâlnit, am citit câteva texte şi ne-am gândit c-ar fi 
bine să existe o astfel de întâlnire o dată la  două lun i .  Piesele vor fi discutate, iar 
autori i vor face modificările sugerate. 
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